

*[Text]*

cerns relative to the proposed changes to the Criminal Code of Canada regarding gaming.

For the purposes of my presentation, I shall be making reference to the chart now displayed before you as a means of graphically illustrating the impact of the proposed changes to the Criminal Code of Canada, and specifically their impact on policing in the Province of Ontario.

It will, I hope, become clear to you that the advantage to be gained from the proposed amendments falls heavily on the side of organized crime and those in our society who actively participate in it. To say that there are no advantages to the proposed amendments would be to turn a blind eye to the obvious.

During our review of the proposals and the consequent evaluation of their impact on the particular part of Canadian society that we are appointed to serve and protect, the advantages would seem to be falling in the following areas:

- (1) The proposed amendments, with the exception of those relative to slot machines, are not radically different from the liberal interpretation currently placed upon the existing law in the provinces of Alberta and Manitoba;
- (2) The amendments will result in a large amount of revenue, which provincial governments can then apply to the public good;
- (3) There is a growing public demand for betting, gaming and lottery activities.

As meaningful as those considerations might well be, they pale in the light of other considerations and the volume of established historical fact that should caution a responsible government to spend considerable time in making a comprehensive evaluation of the impact of its pending decision on society.

There are other facts and arguments which must be placed in the scales of the decision-making process relative to the proposed changes to the Criminal Code of Canada. Such arguments include:

- (1) The impact of the proposed legislative changes upon organized crime, white collar crime, and street crime in the Province of Ontario;
- (2) The impact upon available police resources;
- (3) The impact upon the public in the Province of Ontario.

It is these three topics to which I shall now address myself, and once again, whilst doing so, I shall be making reference to the chart now displayed before you.

The grave and deeply entrenched fear of senior Ontario police officials is that the proposed changes to the Criminal Code of Canada will open the door to uncontrolled or improperly controlled casino gambling in Ontario. Comprehensive research in other jurisdictions which have liberalized gaming laws have demonstrated that casino gambling creates a market for the perpetrators of various crimes.

Not only is there an increase in crime in general—which is alarming in itself—it also creates havoc for law enforcement agencies and for the population at large.

*[Traduction]*

gements proposés au Code criminel du Canada dans le domaine des jeux.

Pour mieux suivre mon exposé, je vous prierais de vous reporter au tableau que vous avez devant vous, et qui illustre graphiquement l'incidence des changements proposés au Code criminel du Canada en ce qu'ils touchent plus particulièrement les forces policières de la province de l'Ontario.

J'espère que vous vous rendrez compte que c'est le crime organisé et ses promoteurs qui tireront profit des amendements proposés. Ce serait nier l'évidence, toutefois, de dire que les amendements proposés ne présentent aucun avantage.

Après avoir examiné les propositions et leurs conséquences sur la portion de la société canadienne que nous sommes chargés de protéger et de servir, nous avons pu percevoir les avantages suivants:

- (1) les amendements proposés, à l'exception de ceux qui traitent des appareils à sous, ne diffèrent pas radicalement de l'interprétation libérale qu'on donne actuellement à la loi dans les provinces de l'Alberta et du Manitoba;
- (2) les amendements engendreront une plus grande quantité de revenus, que les gouvernements provinciaux pourront ensuite consacrer au bien public;
- (3) le public réclame de plus en plus d'activités en matière de paris, de jeux et de loteries.

Aussi importantes que puissent être ces considérations, elles perdent tout intérêt comparées à d'autres et au nombreux faits historiques qui devraient inciter un gouvernement responsable à consacrer à certain temps à une évaluation exhaustive de l'incidence d'une de ces décisions éventuelles sur la société.

Il y a également lieu de tenir compte d'autres faits et facteurs dans la prise de décisions relatives aux changements qu'il est proposé d'apporter au Code criminel canadien. Au nombre de ces facteurs mentionnons:

- (1) l'incidence des modifications législatives proposées sur le crime organisé, le crime commercial et le crime de rue en Ontario;
- (2) l'incidence sur les effectifs disponibles des forces de l'ordre;
- (3) l'incidence sur la population de l'Ontario.

C'est de ces trois sujets que j'aborderai maintenant en me reportant encore au tableau que vous voyez devant vous.

Les hauts fonctionnaires de la police de l'Ontario craignent vivement que les modifications qu'il est proposé d'apporter au Code criminel canadien entraînent l'établissement de maisons de jeu qui seront peu ou mal surveillées en Ontario. Des recherches exhaustives menées dans d'autres territoires qui ont libéralisé leurs lois à cet effet ont révélé que les maisons de jeu créent un contexte criminel.

Non seulement entraînent-elles une augmentation du crime en général, ce qui est déjà alarmant en soi, mais elles nuisent